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Веластаянкі

Калі супакоіцца трэба, 
З напятай душы зьняць 
                трымценьне,
У зорным нататніку неба
Знаходжу сабе суцяшэньне.

Раскрыльваю рукі і птушкаю
У зорную высь адлятаю,
І там сярод жыцьцяў патушаных
Шчасьлівыя лёсы шукаю. 

І радасьць у сэрцы прачнецца,
Ўсьміхнуцца з захмар’я прасторы,
І песьня ўварвецца у сэрца, 
Затаньчаць прыснуўшыя зоры.

Захмеліць дзівосным напоем
І ўпусьціць у казку бязьмежжа,
І шчасьце такое п’янкое
Умомант душу разнасьцежыць. 

2010, травень

Палёт

Гадоў 25 таму ў Бешанковічах быў свет-
лафор. Знаходзіўся ён на скрыжаванні 
вуліц Свабоды і Урыцкага. Не скажу, што 
ў той час у тым была вялікая патрэба. 
Пэўна, тым, хто будаваў камунізм, хаце-
лася выглядаць неяк цывілізаваней.

Сёння того сфетлафора больш няма, 
а вось колькасць аўтамабіляў за гэты час 
вырасла ў разы. І не рэдкасць назіраць 
такую карціну, калі каля скрыжаванняў 
стаяць чэргі аўта, якія чакаюць “зялё-
нага” сігналу. Бывае, што ў кагосці з 
вадзіцеляў, хто вельмі спяшаецца, нервы 
не вытрымліваюць, і ён стварае напру-
жанне іншым, выехаўшы “пад носам” тых 
на дарогу. А што загадаеце рабіць, калі 
стаяць прыходзіцца і па дзве, і па тры, і 
па пяць хвілін. 

Мусіць, прыходзіць пара для другога 
прыходу светлафора. І гэта не будзе вы-
глядаць ужо, як даніна модзе. Час усё 
паскарае ход, і губляць тыя хвіліны на 
скрыжаваннях становіцца вялікай рас-
кошаю. І няхай спачатку светлафор буд-
зе працаваць нейкую гадзіну, а астатні 
час у “спячым” рэжыме, у гадзіны “пік” ён 
зробіць рух па нашых вуліцах больш бя-
спечным. 

М.Васільеў.

2-га чэрвеня выдаўся першы 
па-сапраўднаму спякотны дзянёк. 
Удзень тэмпература сягала да 30 
градусаў. Апоўдні паўз маю хату ў 
бок Крывінскага шлюза пачалі ша-
стаць аўтамабілі. Адзін праедзе, а 
недзе праз пару хвілін вяртаецца 
назад. Праз колькі часу едзе на-
ступны. І гэты не затрымліваецца. 
Зразумела чаму: на Крывінцы 
– разгар мёртвага сезону. Ніхто 
не збіраўся дый пакуль што не 
збіраецца рабіць тут зону адпа-
чынку. Пачарнелымі высахлымі 
кустамі парасло дно рэчкі. Калі 
шлюз урэшце апусцяць, то іх 
проста зальюць вадою. Хтосьці з 
новенькіх можа патрапіць у гэтую 
пастку, напароўшыся на іх пад 
вадою. Зіяюць прабітымі бакамі 
жалезабетонныя пліты, якімі вы-
сланы берагі каля шлюза. Трапіш 
у дзірку ў пліце нагой - самае 

лёгкае, чым можаш адкупіцца, 
дык гэта крывавымі пісягамі. А 
ўвогуле тут лёгка можна зламаць 
нагу. У іншым месцы, пад мастом, 
дзе прымаюць водны масаж, ногі 
можна лёгка прабіць на металё-
вы дрот, які тырчыць з пліт. І вы 
скажаце, што гэта дробязі? Гэта – 
нармальны стан амаль усіх рэчаў 
у пастсавецкай Беларусі. Калі 
не звернеш галаву, дык праб’еш 
нагу. 

Пра тое, што справы ў нас 
ідуць ненармальна, сведчыць 
адсутнасць прадпрымальных 
людзей, якія б, каб разбагацець, 
узяліся хоць бы за нешта і далі 
б магчымасць іншым патраціць 
свае грошы. Армія чыноўнікаў, 
якая акупіравала грашовыя па-
сады ў райвыканкаме, не робіць 
абсалютна нічога дзеля таго, каб 
сітуацыя неяк змянілася. Каб 

справы скрануліся 
з месца не дапа-
магае ні славутае 
“адно вакно”, ні рэ-
гулярныя наганяі 
ад Прэзідэнта, ні 
шматлікія штабы. 

Падобна на тое, 
што сістэма гнілая 
ў самым зародку. 
Такая здольная 
хіба што на тое, каб 
даць каманду і паставіць на бе-
разе драўляную прыбіральню, 
ды завезці пяток машын пяску. І 
пакуль народ душыцца ад спёкі, 
у РВК пад гуд кандыцыянера 
распрацоўваюцца самыя смелыя 
планы з серыі “Як накарміць на-
род” або “Новыя відовішчы 3-га 
ліпеня для грамадзянаў”.

Думаючаму ж чалавеку сумна. 
Сумна, што мы, беларусы, такі 

ўжо нехлямяжы народ. Што нам 
усё роўна, такія мы абыякавыя. 
“Хай ляснецца ўсё, абы мяне не 
чапалі”, - вось тыповая пазіцыя 
большасці. Не дзіва, што на 
вуліцы лета, а мёртвы сезон і на 
Крывінцы, і ў галовах чыноўнікаў 
у самым разгары.

Г.Станкевіч.
На здымку: так выглядае 

Крывінка на пачатку лета.

•	 Каб	 атрымліваць	 кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Крывінка»	
паведаміце	рэдакцыі	аб	гэтым	
–	зрабіце	бесплатную	падпіску.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінка»	
змяшчае	бясплатныя	абвесткі	
чытачоў	 выдання.	 Дзеля	 раз-
мяшчэння	 абвесткі	 запоўніце	
купон	або	патэлефануйце	ў	рэ-
дакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 пара-
ды	 па	 абароне	 права	 і	 пошуку	
бясплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас	 газеты	
«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	 да	
супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзяка.	
Словам,	сувенірам.

Аб’явА

Бешанковіцкія начальнікі не любяць 
веласіпеды. Сапраўды, ну які ж ты 
начальнік, калі ў цябе няма машыны 

і дармавога бензіну? Няўжо тады біць свой 
аўтамабіль і траціць на бензін свае грошы? 
Пры такім раскладзе, хоць ты ад пасады 

адмаўляйся. Але ў нас хапае і пасадаў, і ма-
шын. А таму бракуе на веластаянкі. 

Няма іх каля старога і новага будынкаў 
райвыканкама. Гэта зроблена нібы з намё-
кам: “Нечага вам сюды ездзіць, калі не змаглі 
прыдбаць сабе аўта”. Ровары тут сціпла ту-
ляцца пад вугламі. Таксама няма веластаянак 
каля будынкаў суда,  міліцыі і пракуратуры. 
Чыноўнікі, якія тут працуюць, не абцяжарва-
юць сябе такой дробяззю, як стварэнне ўмоў 
для народу. А мо той, хто трапляе сюды ўжо 
за народ і не лічыцца? 

Адсутнічаюць веластаянкі і каля 
абноўленага аўтавакзала. Дзе прыпаркаваць 
свайго вернага памочніка, калі прыедзеш за 
білетам ці кагосьці падвязеш, - невядома. 

Здаецца, ёсць нейкая веластаянка каля 
будынка бальніцы. А іх тут павінна быць 
мінімум дзве – каля рэгістратуры паліклінікі 
і каля дзіцячай рэгістратуры, там, дзе ўваход 
ў стаматалагічны корпус. Звычайна рова-

ры тут стаяць каля сасонак, што растуць 
наўкол.

Бракуе на веластаянку блізу будынка 
дзяржаўнай аптэкі № 21. Ровары, на якіх 
сюды прыязджаюць, прытыкаюць проста да 
сцяны будынка. 

Няма веластаянак і каля бешанковіцкіх 
школ – абедзьвюх сярэдніх, музычнай і 
дзіцяча-юнацкай спартовай. Што ж, ня-
хай дзеці прывыкаюць да таго, што ровар 
– гэта не сур’ёзны транспарт, а транспарт 
для тых, хто не здолеў выбіцца ў людзі. 
Вось так маладому пакаленню прывіваюць 
экалагічнае мысленне, культуру і маральныя 
каштоўнасці. Маўляў, вырасцеш і трэба біцца 
за пасаду чыноўніка, за працу з машынай. А 
не то табе месца на задворку, з веласіпедам. 

Г.Станкевіч.
На здымку: ровар пад ёлачкай каля бу-

дынку нарсуда.

Адгарадзіліся
У райцэнтры хоць і не так 

як грыбы пасля дажджу, а, 
хутчэй, як мокрае гарыць, 
усё ж працягваюць расці 
агароджы. Вядома, што 
сёння агароджа выкон-
вае чыста дэкаратыўную 
функцыю. То бок, яна можа 
ўпрыгожыць, аздобіць бу-
дынак, а можа незваротна 
сапсаваць цэлую вуліцу. 
Здаецца тое і адбываецца 
сёння па вуліцы імя Рама-
нава, дзе аднатыпнай ага-
роджай “упрыгожваюць” 
цэлы кіляметр гораду.

Усім зразумела, калі ёсць 
нейкія сродкі, то іх трэ-
ба кудысьці ўкласці. І 
прычым так укласці, 
каб кожны вышэй-
стаячы начальнік тое 
заўважыў, пахваліў. 
Маўляў, якія вы малай-
цы, стараецеся. А таму 
замест асфальтавання 
і пабудовы ходнікаў на 
аддалённых вуліцах, 

стаўляецца агароджа на 
цэнтральных. Далёкая 
вуліца так не кідаецца 
ў вочы, і ніводная пра-
верка цябе не пахваліць. 
А вось новая агароджа, 
пастаўленая на цэнтраль-
най вуліцы, замажа вочы 
любому, нават выпадкова 
праязджаючаму правя-
раючаму. Той не праміне 
пахваліць у дакладзе: “Пра-
цуюць у Бешанковічах. 
Прыгажэе горад.”

Тое, што большасці вуліц 
горпасёлка патрабуецца 
цвёрдае пакрыццё, вядо-
ма ўсім. Здаецца, што прас-

цей: давайце ашчаджаць 
кожны рубель, чый бы ён 
ні быў. Давайце ламаць га-
лаву, адкуль узяць грошы 
на дабраўпарадкаванне.

Выкідваць грошы на жа-
лезабетонную агароджу, 
тое ж, што выкідваць іх на 
вецер. Ніхто тыя агароджы 
не даглядае і не беражэ. 
Зірніце на тыя, якія ўжо ў 
нас ёсць. Страшненькія, з 
аблупленай фарбай яны 
“ўпрыгожваюць” частку 
вуліцы імя Чарняхоўскага 
з сенненскага боку. Хто 
іх калі пафарбуе? Яны ж 
нічые. Прыкладна такімі 

стануць праз год-два і 
новапабудаваныя ага-
роджы.

Ды й для чаго адгарод-
жвацца, панове? Каб за 
агароджай з дарогі не 
разгледзелі сапраўды 
жабрацкае жыццё 
большасці?  

Л.Паўлава. 

МёртВы Сезон у рАзГАры

У сувязі з праблемай размяшчэн-
ня газеты “Крывінка” на партале http://
haradok.belarda.org/  наша газета стала 
будзе размяшчацца на партале http://
kamunikat.org/ , дзе зацікаўленыя 
грамадзяне могуць яе спампаваць 
са старонкі: http://kamunikat.org/
kryvinka.html , што у каталагу “Пэрыё-
дыка” для далейшага выкарыстання. 
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Построение какого-либо об-
щества в условии, когда говорят 
по-русски – дело глубоко безна-
дёжное, и история служит неопро-
вержимым тому свидетельством. 

В своё время русские, как 
явствует из трудов историка 
С.М.Соловьёва, не смогли до-
строить феодализм; попытки по-
строения капитализма окончи-
лись Октябрьским переворотом; 
крах строительства коммунизма 
произошёл на наших глазах. Чем 
окончится вновь начатое постро-
ение капитализма, догадаться не-
сложно.

Что же мешало россиянам 
учесть ошибки прошлого и, 
вместо бесконечных разруши-
тельных перестроек завершить 
строительство хоть какой-нибудь 
общественной, пусть плохонькой, 
но формации? Ссылки на трудное 
географическое положение неу-
бедительны. Истинная причина 

лежит в русском менталитете.
У В.И.Даля есть одна интерес-

ная мысль о том, что националь-
ность человека определяется 
языком, на котором этот человек 
думает. Для удобства можно по-
ставить знак равенства между 
русским языком и русским мента-
литетом. То есть, причина беско-
нечных неудач  - в русском языке.

Мысля на совремённом рус-
ском языке, ничего никогда нель-
зя достроить. В настоящим вре-
мени можно лишь что-то делать. 
Сделать что-то можно лишь в 
прошедшем и будущем временах. 
А теперь возьмем тот же англий-
ский. Четыре формы настоящего 
времени глагола. И среди них НА-
СТОЯЩЕЕ СОВЕРШЕННОЕ. Будь 
россияне англоязычны, они давно 
уже что-нибудь построили. 

Мысля на современном рус-
ском языке, никогда не учтёшь 
ошибок прошлого, потому что рус-

ские глаголы прошедшего време-
ни – это даже и не глаголы вовсе. 
Это бывшие краткие страдатель-
ные причастия. Они обозначают 
не действие, а качество. Иными 
словами, прошлое для русских не 
процесс, а скорее картина, кото-
рую можно легко сменить.

А вот в древнерусском языке 
было четыре формы прошедшего 
времени глагола.

Вернуться к древнерусскому 
нереально, ибо развивающийся 
язык имеет тенденцию не к услож-
нению, а к упрощению.

И всё же выход есть. Поскольку 
именно глагол мешает успешно-
му построению в России чего бы 
то ни было, его просто-напросто 
следует упразднить. Это па сути и 
происходит сегодня, когда витие-
ватый литературный язык вытес-
няется ненормативным. 

В.Авчинников.
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Гэту вёску трэба 
было спачатку за-
нядбаць, каб по-

тым пачаць аднаўленне. 
Калісьці цэнтр вялікага пе-
радавога калгасу, сёння яна 
спачатку нават не трапіла 
ў разрад аграгарадкоў, 
настолькі “паклапаціліся” пра 
тое мясцовыя кіраўнікі. Мяр-
куйце самі: яшчэ ў пачатку 
90-х гадоў мінулага стагоддзя 
тут функцыянаваў лазнева-
пральны камбінат, а лазня 
лічылася адна з найлепшых 

у раёне, бо мела пры сабе і 
басейн. Вялізная колькасць 
гаспадарчых пабудоў, у тым 
ліку тыповая майстэрня і га-
ражы для аўтамабіляў, выгод-
на вылучалі тагачасны калгас 
20-га з’езду КПСС з ліку па-
добных. Калі ж дадаць, што 
мясцовыя калгаснікі маглі 
атрымаць жыллё ў двухпа-
вярховых дамах з цэнтраль-
ным ацяпленнем, дык жыццё 
тут наогул уяўлялася казкай. 
Яшчэ больш узмацнілася тое 
пачуццё, калі ў цэнтры вёскі 

ў 1991-м пад ключ здалі двух-
павярховы гандлёвы цэнтр, у 
якім ужо было зманціравана 
ацяпленне і зроблена вон-
кавая аздоба. Але як вядома, 
усе казкі маюць асаблівасць 
хутка заканчвацца. Пачатак 
дзевяностых гадоў выявіў, 
што калгасна-прыгонная 
сістэма не вельмі спрыяе за-
хаванню ўсіх створаных ма-
тэрыяльных каштоўнасцяў. 
Спачатку закрыўся лазнева-
пральны камбінат, бо яго 
стала трымаць нявыгадна. 

А тое, што закрываецца, 
робіцца як бы нічыім, у нас 
умомант разрабоўваецца. 
Услед разрабавалі і гандлё-
вы цэнтр, для якога мясцо-
вае сельпо так і не знайшло 
прымяненне. Потым пачалі 
развальвацца, нібы картач-
ныя, двухпавярховыя жы-
лыя дамы. Бо аказалася, што 
яны не мелі каналізацыі, і 
ўсе стокі збіраліся ў пад-
вальныя памяшканні, так як 
гэта робіцца ў грамадскіх 
прыбіральнях.

Але сёлета напрыкан-
цы мая ў Верхняе Крывіна 
завітала цэлая дэлегацыя на 
чале са старшынёй райвыкан-
кама. Яны агледзелі парэшткі 
былой “велічы” і вырашылі, 
што ... тут трэба будаваць 
аграгарадок! І будаўніцтва 
яго пачнецца з руйнавання 
парэшткаў гандлёвага цэн-
тру і двухпавярховікаў. А каб 
народу было не сумна ча-
каць новага жыцця, гледзечы 
на тое руйнаванне, спачатку 
вырашылі пакласці асфальт. 

Няхай народ парадуецца. 
Калі гісторыя, якую я 

паведаў, некага засмуціла, 
асабліва не перажывай-
це. Тое, што пабудуюць у 
бліжэйшы час, таксама раз-
валяць. Як сведчыць вопыт, 
толькі тое стаіць доўга, што 
мае гаспадара. Тое, што бу-
дуецца коштам свайго маза-
ля. Усё астатняе – забаўка на 
час.

Г.Станкевіч. 

ВЕРхНЯЕ КРЫВІНА, АБО БУдАВАЦЬ, КАБ ЗРУЙНАВАЦЬ

ЧОРНЫ дЫМ
З канца сакавіка, калі я перасеў 

на ровар, і да сярэдзіны чэрвеня, 
калі я пайшоў у адпачынак, мой 
ровар наматаў нешта блізу 1700 
кіляметраў. Гэта роўна адлегласці 
ад нас, скажам, да Францыі. Грошы 
на тых кіляметрах зэканомлены 
невялікія, а вось прырода магла 
ўздыхнуць з палёгкай: яна  не даа-
трымала ад мяне сваёй звычайнай 
нормы бруду і пылу. Я ж, наадва-
рот, атрымліваў гэтыя “прысмакі” 
звыш нормы, і вось чаму.

Веласіпедыст, як ніхто іншы 
з удзельнікаў дарожнага руху, 
дыхае тым, што ёсць “за бортам”. 
За свае кіляметры я навучыўся 
распазнаваць на смак усе віды 
бензіну. З заплюснутымі вачыма 
я магу распавесці, калі праехала 
машына расейскай вытворчасці, 
а калі іншамарка. Усе, як кажуць, 
недахопы канструкцыі – на вуснах. 
Я пісаў неяк раней пра тое, што 
расейскія машыны –(пераважная 
колькасць “Жыгулёў”) выкідаюць 
у атмасферу неспалены бензін. Та-
кая асаблівасць іх карбюратараў. 
Тое не ўбачыш вокам, але адчува-
еш нутром. А вось работу дызель-
ных машын з неадрэгуляваным 
ці няспраўным рухавіком бачыць 

кожны. Такія машыны ходзяць 
пад нагрузкаю з чорнымі клубамі 
дыму. Бачыць гэта і экалагічная 
інспекцыя, але ніякіх мераў не 
прымае. За тыя месяцы, правед-
зеныя мной за стырном ровара, 
я ніводнага разу не сустракаў 
такой службы на дарозе. Даклад-
ней кажучы, машыну з надпісам 
“Экалагічная служба” я бачыў ці не 
штодня, а вось каб экалагісты нека-
га на дарозе кантралявалі – ніколі. 
А таму я магу аўтарытэтна заявіць, 
што колькасць аўта з чорным ды-
мам у Бешанковічах не змянша-
ецца. Тоны дызпаліва ў выглядзе 
чорнай сажы асядаюць на дрэвах, 
будынках і, зразумела, у лёгкіх 
людзей, якія ідуць па ходніку ці 
едуць на ровары, ці проста жывуць 
паблізу вуліц з інтэнсіўным рухам. 
Нашым чыноўнікам з экалагічнай 
інспекцыі да гэтага няма аніякай 
справы, бо яны ездзяць на аўта. 
А іх, як нікога іншага, трэба б 
тэрмінова перасадзіць на ровары. 
Можа, хоць штосьці памянялася 
б у нашым шэрым аднастайным 
жыцці, атручаным чорным дымам 
абыякавасці.

Г.Станкевіч.

Яе назва сведчыць, што 
калісьці тут жылі людзі самай 
мірнай прафесіі – ганчары, чыя 
работа наўпрост звязана з ежай. 
Мусіць таму, што смачна паесці 
любілі і камуністы, старажытная 
назва засталася некранутай у эру 
перайменаванняў – пры саветах. 

Гэта вуліца ляжыць блізу самага 
цэнтру горада, адным канцом вы-
ходзячы да аўтавакзалу, у нейкай 
сотні-другой крокаў ад Дзвіны, на 
яе паўднёвым беразе. Нібы ў ста-
ражытныя часы жыхары вуліцы 
карыстаюцца калодзежамі, хаця 
ёсць і некалькі водаразборных 
калонак. Не дзіва, што на вуліцы 
адсутнічае цвёрдае пакрыццё, бо 
яна нецэнтральная. Але блізкасць 
да цэнтру выгодна вылучае яе з 
ліку другіх і робіць зайздроснай 
перспектыву паставіць тут свой 
дом. Хаця вольнага пляцу ці старой 
сялібы сёння тут ужо не адшукаць. 
Вялікая частка старых дамоў вы-
глядае адрамантаванымі, нейкая 

яшчэ рамантуецца. Каля іх стаяць 
рыштаванні і ляжаць кучы пяску. 
Там-сям кідаецца ў вочы модная 
сайдынгавая абшыўка. Бальшыня 
новых ці падноўленых дамоў аб-
завялася высокімі платамі. Фасады 
некалькіх дамоў упрыгожваюць 
спадарожнікавыя антэны. 

Проста на вуліцы, як і паўсюль 
у гарпасёлку, ляжаць кучы камен-
ня і яшчэ не да канца спарадкава-
ныя дровы. Тут жа пад вугламі хат 
прыткнуліся аўтамабілі, чые гаспа-
дары занятыя нейкай пільніцай. 
Наогул, вуліца чысценькая з 
вялікай колькасцю зелені. Рэдка 
пачуеш тут матор машыны, так што 
нецэнтральнасць вуліцы мае свае 
плюсы.

А праблемы тут тыя ж, як і 
на іншых малых вуліцах: няма 
ходнікаў, каналізацыі, вадаправо-
да, цэнтральнага ацяплення. І калі 
сюды прыйдзе цывілізацыя – не-
вядома.

Л.Паўлава.

ВУЛІЦА ГАНЧАРНАЯ 
Дах у доме па вуліцы Пушкіна, 2 адрамантавалі. Як 

сведчаць жыхары гэтага дому, дах атрымаўся дыхтоўны, 
і ў кватэрах адразу пацяплела. Толькі ці можна сказаць 
праз паўгода, што той рамонт урэшце скончаны? Ніяк не. 
Падобна на тое, што, як і паўсюль у горадзе, дзе працуе 
наш камунгас, рамонт будзе ісці вечна. Пра тое свед-
чаць, па-першае, рэшткі будматэрыялаў і рыштаванняў, 
якія абкружаюць дом. Ды й жыхары апавядаюць дзіўныя 
рэчы. 

Справа ў тым, што дом рамантуецца капітальна. А 
гэта значыць, што сюды трэба ўкласці ўсе грошы, якія 
цягам амаль паўсотні гадоў жыхары плацілі камунгасу 
пад шыфрам “За капрамонт”. І сродкі тыя немалыя. Але 
ж нешта не спяшаецца камунгас тыя сродкі асвойваць. 
Унітазы, як гэта было прадугледжана ў смеце, хоць са 
скрыпам, ды ўрэшце замянілі. А вось “тытаны” для га-
рачай вады пакуль што не ўстанавілі. І, на думку многіх, 
валакіта тая з награвальнікамі вады можа скончыцца 
нічым. Вельмі ўжо марудзяць з работай па ўстаноўцы, 
нібыта ставяць “тытаны” за свае грошы. Ну, няхай сабе, 
яны, сапраўды, каштуюць дорага. Але ж ня зроблена 
яшчэ і адмостка вакол дома, не дабраўпарадкавана тэ-
рыторыя наўкол. І трэба было б хоць абкасіць тэрыто-
рыю. Пра тое, як яна занядбана выглядзіць, сведчыць 
тое, што каты з наваколля прыносяць у кватэры ... вужоў! 
Не ўпрыгожвае краявід і прыбіральня МСО-ўскага 
інтэрнату, якая адорванымі дзвярыма глядзіць проста 
ў вокны дома № 2 па Пушкіна. Няма тут нават намёку 
на дзіцячую пляцоўку. Любімай гульнёй дзяцей цяпер 
з’яўляецца бегатня па жалезным мосціку з парэнчамі, што 
невядома для чаго ляжыць блізу газавай гаспадаркі. Калі 
дзеці пачынаюць па ім насіцца, тут табе не да адпачын-
ку ў кватэры! Грукат стаіць страшэнны. Пра пясочніцы, 

арэлі і горкі можна толькі марыць. Можна падумаць, што 
тое абсталяванне каштуе мільёны і мільёны. На самой 
жа справе, за кошт толькі аднаго райкамаўскага “Мер-
седэса” ўсе Бешанковічы маглі б абзавесціся ўзорнымі 
дзіцячымі пляцоўкамі, якіх не мае і абласны горад. Ну 
як, спадар старшыня РВК, слабо выставіць свой аўта на 
аўкцыён? Ці мо чый з вашых намеснікаў рызыкне? 

А калі ўсур’ез, а не жартам, то Вам павінна быць со-
рамна глядзець у вочы не толькі жыхарам Пушкіна,2. 
Бо тое, што напісана тут падыходзіць для абсалютнай 
большасці мікрараёнаў райцэнтра. І на тое, што справа 
зрынецца з месца – надзеі няма.            

Г.Станкевіч.
На здымку: такі “пейзаж” на Пушкіна, 2 чамусьці 

нікога не здзіўляе. 

Как вывести из тупика современную Россию

Інтэрнэт-бібліятэка Камунікат.
org узьнікла ў 2000 годзе, як пры-
ватная ініцыятыва і стваралася на 
грамадзкіх пачатках. З часам сьціплы 
збор публікацыяў перарос у буйную 
бібліятэку, якая сёньня зьяўляецца 
адной з найбольш папулярных 
бібліятэкаў у сеціве. Камунікат.org – 
праект Беларускага Гістарычнага Та-
варыства ў Беластоку супрацоўнічае 
з рэдакцыямі многіх пэрыядычных 
выданьняў Беларусі і замежжа, з 
выдавецтвамі і аўтарамі, з навукоўцамі 

і дасьледчыкамі, з творцамі розных 
напрамкаў мастацтва. Па адрасу www.
kamunikat.org знойдзеце публікацыі 
як клясыкаў беларускай літаратуры, 
так і маладых пачынаючых аўтараў. Ба-
гатыя зборы гістарычнай літаратуры 
і кнігаў, недаступных у традыцый-
ных бібліятэках Беларусі, робяць 
Камунікат.org крыніцай інфармацыі 
для студэнтаў і навукоўцаў. 

Тут можна таксама пазнаёміцца з 
навінкамі друку розных краінаў сьвету 
– усё, што выдаецца беларусамі і пра 

беларусаў, навуковыя даследаваньні, 
слоўнікі, мэтадычныя дапаможнікі, 
матэрыялы, якія маюць сувязь з бе-
ларускасьцю ва ўсіх яе праявах, - усё 
гэта знойдзеце на старонках Інтэрнэт-
бібліятэкі Камунікат.org

Камунікат.org у рамках праекту 
«Беларускія аўтары» дае таксама 
магчымасьць ствараць пэрсаналь-
ныя сайты беларускіх пісьменьнікаў, 
публіцыстаў і дасьледчыкаў, якіх кнігі 
знаходзяцца ў рэсурсах бібліятэкі. 

Распачаў працу таксама новы пра-

ект - «Беларускія выдаўцы і выдавецт-
вы». Тут ствараюцца інтэрнэт сайты зь 
інфармацыяй пра асобныя беларускія 
выдавецтвы і выдаўцоў. На сайтах так-
сама зьяўляецца інфармацыя пра кнігі 
выдадзеныя гэтымі выдавецтвамі, якія 
знаходзяцца ў рэсурсах Камунікат.org

Праект «Беларускія выдаўцы і вы-
давецтвы» дае магчымасьць больш 
лёгка вандраваць па зборах Белару-
скай Інтэрнэт-бібліятэкі Камунікат.
org, ды знаёміцца з навінкамі друку 
ды напрамкамі дзейнасmці асобных 

выдавецтваў.
Пачынаецца твксама чарговы пра-

ект – «Беларускія выдавецкія сэрыі».
Каб пабываць ў гэтай бібліятэцы ня 

трэба выходзіць з дому – дастаткова 
ўключыць кампутар, не трэба чакаць у 
чарзе па кнігу – яны даступныя ўвесь 
час, ня трэба плаціць за абанемент – 
карыстаньне бібліятэкай бясплатнае. 

Заходзьце і карыстайце, калі ласка. 
Запрашаем!

КАМУНІКАТ.org ЗАпРАШАЕ дА сУпРАЦОўНІЦТВА!
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– как Вы оцениваете 
шансы оппозиционных 
кандидатов на будущих 
президентских выборах?

– В Беларуси нет реаль-
ных выборов в западном 
понимании этого слова. В 
избирательных комиссиях 
отсутствуют представители 
независимых кандидатов. 
Комиссии фактически не 
считают голоса, а пишут про-
токолы «как надо». Поэтому 
мы участвуем не в выборах, а 
в политической кампании.

Я знаю, что существую-
щий режим уже никогда не 
победит в свободных, чест-
ных, равных, справедливых 
выборах. Он исчерпал свой 
кредит доверия. Существую-
щая экономическая и поли-
тическая модель не имеет 
перспектив, и большинство 
белорусов это понимает.

Однако, даже, если шансов 
немного, мы сражаемся за 
победу.

– не ослабит ли позиции 
отсутствие единого канди-
дата?

– Сегодня мы боремся не 
только за права человека и 
свободу. В стране решается 
вопрос геополитического 
выбора. Большинство демо-
кратических сил выступает 
за европейский путь раз-
вития. Но часть оппозиции 
настаивает на интеграции с 
Россией, введении россий-
ского рубля, признании Осе-
тии и Абхазии.

И тех и других объединяет 
то, что мы против диктатуры. 
Но у нас диаметрально раз-
ный подход к тому, какой мы 
видим нашу Беларусь: неза-
висимой и европейской или 
сателлитом восточного сосе-
да. Не надо удивляться тому, 
что, скорее всего, на выборах 
реально будут бороться три 
кандидата: Лукашенко, про-
европейский и российский 
кандидат.

– Ваша оценка сложив-
шейся в Беларуси ситуации 
на данный момент?

– Ошибка политики Лу-
кашенко, трагическая для 
страны ошибка – в представ-
лении, что можно с помощью 
кнута, угроз, страха, насилия 
и постоянного поиска врагов 
развивать Беларусь.

На сегодня Лукашенко 
полностью исчерпал себя. 

Его идеи – все из вчерашнего 
дня. Агитация и пропаганда 
по-прежнему рисуют ра-
дужные картины, статистика 
фальсифицируется, а на деле 
прогресс есть только там, 
где есть настоящие хозяева, 
толковые руководители на 
местах.

Власть обязана объеди-
нять, мобилизовывать, 
воодушевлять людей, а не 
угнетать их. Нелепая дирек-
тивность, хамство, страх, 
официальная ложь, недове-
рие, понукание во всем – это 
тупиковая модель.

– Что для Вас является 
приоритетом – отношения 
с россией или с западом?

– И то и другое одинаково 
важно. Россия – наш страте-
гический партнёр, великий 
сосед. Мы должны построить 
с ней добрососедские, рав-
ноправные, взаимовыгод-
ные отношения. Мы готовы 
учитывать интересы России, 
если они не противоречат 
нашим белорусским интере-
сам.

Что касается Запада, то 
нам жизненно необходимо 
выйти из добровольной са-
моизоляции в отношениях с 
ним. Мы принадлежим к ев-
ропейской цивилизации по 
нашему менталитету, исто-
рии, культуре и должны воз-
вращаться в европейскую 
семью, интегрироваться в 
европейское сообщество. 
Хотя мы осознаем, что этот 
путь будет не простым и, к 
сожалению, не быстрым.

– как Вы смотрите на уча-
стие Беларуси в военно-
политических блоках?

– По Конституции Бела-
русь – нейтральное государ-
ство. Большинство наших 
сограждан за нейтралитет. И 
сегодня я выступаю за реа-
лизацию этого статуса.

– Вы недавно были в 
СшА, каков основной итог 
Вашего визита?

– США всегда играли боль-
шую роль в поддержке прав 
человека и демократии в 
моей стране. И я обращался 
к Конгрессу и Сенату, к Гос-
департаменту с просьбой 
сохранить присутствие этой 
великой державы в Белару-
си, несмотря на имеющиеся 
трудности взаимоотноше-
ний с режимом и изменение 

внешнеполитической док-
трины США.

Кроме того, я убеждал аме-
риканских политиков гово-
рить одним голосом с Евро-
союзом в отношении нашего 
государства и поддержать 
критический и обусловлен-
ный диалог Запада и Респу-
блики Беларусь. Это важно 
для укрепления нашей неза-
висимости и либерализации 
внутри страны.

– евроинтеграция явля-
ется Вашей целью?

– Да. Я – лидер проевро-
пейских сил Беларуси. Наша 
цель – вхождение в ЕС. Хотя 
я отдаю себе отчет, что объе-
диненная Европа сегодня не 
готова к расширению. Ска-
жем честно, мы тоже еще не 
готовы к вступлению.

Сегодняшняя власть Бе-
ларуси никогда не имела 
стратегии развития, только 
тактику выживания. Наша 
стратегия – вступление в ЕС.

– как Вы оцениваете по-
литику еС в отношении 
Беларуси? Что Вам ближе 
– жесткий подход СшА или 
же политика, проводимая 
последнее время еС?

– Я сторонник диалога ЕС 
и Беларуси, даже, несмотря 
на то, что в нашей стране ав-
торитарный режим. Почему? 
Потому что годы самоизоля-
ции Беларуси привели толь-
ко к ухудшению ситуации с 
правами человека, деграда-
ции экономики и к резкому 
увеличению угрозы эконо-
мической независимости 

страны. Диалог открыл воз-
можность модернизации 
нашей страны, укрепления 
нашего экономического су-
веренитета.

Есть ли успех? Есть. Глав-
ный – число сторонников 
евроинтеграции и независи-
мости за эти годы превзошло 
число граждан, желающих 
объединения с Россией. На-
чались важные экономиче-
ские реформы.

А что с либерализацией? 
Диалог не есть гарантия 
демократизации, а только 
шанс на нее. Он предостав-
ляет ЕС инструмент влияния 
на внутреннюю ситуацию в 
Беларуси. Власть не желает 
добровольно отказываться 
от тотального контроля над 
обществом.

Мы знали, что так будет. 
Чтобы иметь успех в этой 
области, необходима ясная 
дорожная карта пошагового 
сближения ЕС и Беларуси. 
Пока что власть вместо ре-
альных шагов пробует зани-
маться имитацией демокра-
тизации.

– как Вы смотрите на 
уровень белорусского-
литовских отношений в 
данный момент?

– Литва – наш сосед, с ко-
торым мы прошли вместе 
огромный исторический 
путь. Между моим родным 
Гродно и Вильнюсом тысячу 
лет не было границы. Се-
годня Ваша страна в ЕС, мы 
– «последняя диктатура Ев-
ропы».

Нам так важна Ваша со-
лидарность именно в этот 
момент. Кто, если не Вы? Мои 
прадед и прапрадед вместе с 
литовцами и поляками сра-
жались за Свободу в восста-
нии 1863 года, когда на зна-
менах наших предков были 
слова, которые стали извест-
ны во всем мире: «За Нашу и 
Вашу Свободу!»

Для меня очевидно, что 
литовские программы по 
поддержке демократии в 
нашей стране значительно 
сократились. Понимаю: кри-
зис. Да, для Литвы сегодня 
необходимо развитие эко-
номических связей с Бела-
русью, и мы поддерживаем 
этот процесс. Он важен для 
наших стран.

Но я не считаю, что Ваша 
страна должна перейти ис-
ключительно на рельсы 
грустно известной для судеб 
демократии «риалполитик». 
Не сомневаюсь, что важно 
поддерживать и отношения 
с режимом, и с гражданским 
обществом. Будущее за де-
мократической Беларусью.

– Видите ли Вы какое-
либо улучшение ситуации 
с правами человека? как 
Вы прокомментируете 
последние события, свя-
занные с обысками акти-
вистов кампании «Говори 
правду!»?

– Власть хотела бы зани-
маться экономическими ре-
формами и ничего не менять 
в области гражданских и по-
литических прав. В стране 
вновь появились политза-
ключенные, преследуются 
журналисты и демократиче-
ские активисты увольняют-
ся с работы, отчисляются из 
университетов.

Что касается обысков 
участников кампании «Гово-
ри правду», то это очередная 
«зачистка» перед президент-
скими «выборами», которые, 
скорее всего, состоятся в 
конце этого года. Власть 
больше всего боится поте-
рять абсолютный контроль 
над внутренней ситуацией. 
Не умеет она вести диалог 
внутри страны и не желает 
ему учиться. И это главное 
препятствие в современном 
развитии Беларуси.

– Почему Вы решили 
принять участие в прези-

дентских выборах?
– Потому что у меня есть 

внучка Машенька, и я не 
хочу, чтобы она в один пре-
красный день пришла и ска-
зала: «Дедуля, я хочу уехать 
из страны, потому что не 
вижу здесь шансов на само-
реализацию. Не хочу жить во 
лжи и тотальном страхе».

Белорусы – добрый, толе-
рантный, трудолюбивый и 
образованный народ. Они 
заслуживают иной жизни. И 
каждый должен задать себе 
вопрос: «Кто, если не я?»

– В каких сферах, прежде 
всего, на Ваш взгляд, в Бе-
ларуси необходимо произ-
вести преобразования, и 
нужно ли что-либо преоб-
разовывать в стране?

– Если коротко, то я за вве-
дение европейских стандар-
тов.

В политической сфере 
предлагаю демократию вме-
сто самодержавия.

В экономике – за создание 
нормальных условий для ра-
боты вместо диктата. А также 
за максимальное наделение 
людей собственностью.

В идеологии предлагаю 
белорусский патриотизм 
вместо советского.

– есть ли шансы у Алек-
сандра Лукашенко остать-
ся президентом, и хочет ли 
белорусский народ, по Ва-
шему мнению, перемен?

– Лукашенко может назна-
чить себя в очередной раз 
президентом, быть демокра-
тически выбранным он уже 
не в состоянии.

Все больше моих соотече-
ственников хотят перемен. 
В стране растут протестные 
настроения. Мне это хорошо 
известно, и не только благо-
даря независимым социо-
логическим исследованиям 
(которые у нас официально 
запрещены).

Я очень много езжу по 
стране, знаю, что говорят 
простые белорусы, а не те, 
которых местные власти 
старательно фильтруют 
перед приездом «бацькі». 
Большинство из них не хотят 
кровавых революций, но по-
нимают, что эта модель госу-
дарства себя исчерпала.

Беларусь беременна пере-
менами. Я верю в волю и силу 
духа моего народа.

«БеЛАруСЬ БереМеннА ПереМенАМи»
Существующий	режим	не	сможет	победить	в	честной	борьбе.	Об	этом	и	многом	другом	порталу	DELFI	рассказал	лидер	движения	«За	Свободу»	
Александр	Милинкевич.

10	 чэрвеня	 Спартыўны	 арбітражны	 суд	 у	 Лязане	 (CAS)	 прыняў	 рашэньне	 ў	 спра-
ве	 беларускіх	 кідальнікаў	 молата	 Вадзіма	 Дзевятоўскага	 і	 Івана	 Ціхана,	 якія	
абвінавачваліся	ў	выкарыстаньні	допінгу.

CAS адмяніў рашэньне Міжнароднага 
алімпійскага камітэту (МАК) аб 
дыскваліфікацыі Дзевятоўскага і Ціхана і 
пастанавіў вярнуць ім мэдалі Алімпійскіх 
гульняў-2008.

На Алімпіядзе ў Пэкіне Дзевятоўскі стаў 
срэбным прызэрам, а Ціхан — бронзавым.

Пра выяўленьне допінгу ў мачы абод-
вух спартоўцаў кіраўнік Сусьветнага 
антыдопінгавага агенцтва паінфармаваў 
прадстаўніка мэдычнай камісіі МАК у ноч 
на 24 жніўня 2008 году. Алімпійскі фінал у 
мужчынскім кіданьні молата адбыўся 17 
жніўня.

Пэкінская антыдопінгавая лябараторыя 
выявіла ў пробах беларускіх спартоўцаў за-
бароненае рэчыва тэстастэрон. 11 сьнеж-
ня 2008 году дысцыплінарная камісія МАК 

пазбавіла Дзевятоўскага і Ціхана заваяваных 
мэдалёў і дыскваліфікавала спартоўцаў, пры-
чым Дзевятоўскі быў дыскваліфікаваны па-
жыцьцёва, бо ў 2000 годзе ўжо адхіляўся ад 
спаборніцтваў за ўжываньне допінгу.

У пачатку сакавіка 2009 году беларускія 
спартоўцы падалі ў Спартыўны арбітражны 
суд апэляцыю на рашэньне МАК. Абарона 
беларускага боку будавалася на шматлікіх 
парушэньнях падчас забору і аналізу пробаў, 
з-за чаго яны ня могуць быць прызнаныя 
легітымнымі.

Спартыўны арбітражны суд у выніку 
пагадзіўся з такой аргумэнтацыяй, 
устанавіўшы парушэньні ў працы пэкінскай 
антыдопінгавай лябараторыі і ануляваўшы 
вынікі проб для абодвух беларускіх 
спартоўцаў, паведамляе БелаПАН. 

Ціхану і дзевятоўскаму вярнулі 
алімпійскія мэдалі

Я ІдУ пРАЗ дРАЗдЫ — пРАВЯРАю пАсТЫ
Народны	паэт	Сяргей	Мікулевіч	даслаў	парталу	«Наша	Ніва»	свой	верш,	які	ўзнік	пасля	

чарговых	філасофскіх	разважанняў	А.	Лукашэнка	пра	роль	каровы	ў	жыцці	сям‘і.

Я іду праз Дразды — правяраю пасты.
Яшчэ спяць і халопы, і Коля.
Не ўцярплю, як хлапчук, забягу 
                у хляўчук:
Што за раніца без сырадою!

Каб стабільнасць была, каб свірэпка   
    расла,

Каб жыла і квітнела краіна,
На ўвесь свой апарат я накінуў загад:
Гадаваць на падворку скаціну!

У Сідорскага ўчора калоў кабана
(У Сямашкі балон пазычалі).
Зваўся гэны кабан — 
        Антыкрызісны План,
Хоць па сале рэалізавалі.

Год выседжваў Макей для Еўропы курэй,
Толькі выседзеў дэкаратыўных.
А Наташа Пяткевіч вырошчвае змей

Для айчыннай патрэб медыцыны.

Ліда у ЦВК дрэсіруе шпака,
Каб цягаў ёй са скрыні паперкі.
Ломаць, кажуць, гадуе дзіка ў КДК
І для страху бярэ на праверкі.

Пракаповіч у банку завёў хамяка.
Што ён толькі за шчокі піхае?
Зайцаў у Камітэце трымае ваўка —
Той сабак Куляшова ганяе.

Я дабрэю душой ля каровы сваёй…
Што б ні звягалі Дзіма і Вова,
Забяруць Белтрансгаз, і «Белшыну», 
    і МАЗ,
Застанецца нам з Колем карова!

http://nn.by/?c=ar&i=38891
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Имея в своих руках пол-
ноценный и вполне 
перспективой проект 

российско-белорусской эконо-
мической и даже политической 
интеграции, который в 90-е годы 
прошлого века отражал интересы 
и отвечал чаяниям абсолютного 
большинства белорусского наро-
да, А.Лукашенко превратил его в 
систему высасывания из России 
дотаций и ресурсов, доступа к 
рынкам и технологиям. Полтора 
десятилетия меняя обещания и 
намерения на реальные ресурсы 
соседнего государства, белорус-
ский президент в итоге обменял 
российско-белорусскую интегра-
цию на свои бесконечные прези-
дентские сроки.

В итоге, до настоящего вре-
мени, после пятнадцати лет 
российско-белорусской интегра-
ции нет ни одной реально действу-
ющей российско-белорусской 
корпорации – феноменальный 
«успех» белорусского «интегра-
тора».

Сейчас вместо интеграцион-
ного союза двух близких по язы-
ку, культуре, истории народов, 
мы имеем открытое отчуждение 
двух государств и отсутствие 
контактов между главами России 
и Беларуси. Все эти непростые и 
негативные процессы стимули-
ровались открытым предатель-
ством формального «союзника» 
в августе 2008 г., нефтяным шан-
тажом России по всем азимутам, 
бесконечными истериками в бе-
лорусской печати и электронных 
СМИ о том, что «Россия теряет 
Беларусь», многолетней антирос-
сийской кампаний в белорусском 
медиапространстве.

За годы интеграции разоб-
щенность двух народов стала 
видна невооруженным глазом. 
Прежде безупречный в глазах 
россиян имидж белорусского на-
рода, Беларуси и белорусского 
государства не просто потускнел, 
но и подвергся глубокой эрозии. 
Российским политическим клас-
сом А. Лукашенко воспринимает-
ся, как исключительно лживый и 
порочный человек, непрерывно 
под флагом «союзника» предаю-
щий Россию, а белорусы сейчас в 
лучшем случае воспринимаются в 
качестве гастарбайтеров.

К сожалению, мнения рос-
сийского политического класса 
о белорусском президенте все 
более настойчиво переносятся 
на белорусский народ и его про-
тоэлитные группы. С каждым пре-
зидентских сроком А. Лукашенко 
в России нарастает понимание, 
что ситуация в белорусском по-
литическом классе на самом деле 
гораздо сложнее, чем казалось на 
первый взгляд – А. Лукашенко в 
целом устраивает основные элит-
ные группы силовиков, банкиров, 
сельскохозяйственной номен-
клатуры, быстро формирующую-
ся около режима белорусскую 
финансово-ресурсную олигар-
хию. Их всех вполне устраивала 
псевдоинтеграционная игра бе-
лорусского президента.

Истеричная борьба бело-
русского истэблишмента за не-
счастные 15 млн. тонн россий-
ской беспошлинной нефти, что 
разворачивается на наших глазах 
последние полгода, являются 
закономерным итогом белорус-
ской интеграционной политики 
и одновременно демонстраци-
ей того уровня падения статуса 
псевдоинтегратора, до которого 

докатился А. Лукашенко. Каких-то 
5-6 лет назад белорусский прези-
дент имел возможность не только 
получать в практически неогра-
ниченных объемах самые деше-
вые энергоресурсы Евразии, но 
реально мог помочь своей стране 
стать основным транзитным кана-
лом российских энергоносителей 
на Запад. Белорусский президент 
с поразительным, можно сказать, 
с маниакальным упорством похо-
ронил все возможности, что име-
ла республика в силу своей исто-
рии и географии. А. Лукашенко 
сделал все, чтобы Россия полно-
стью закрыла проект второй оче-
реди газопровода «Ямал-Европа», 
своей неадекватной политикой 
фактически пролоббировал на-
чало строительство газопровода 
Nord Stream, и следом (выводы 
из собственных ошибок не были 
сделаны) сооружение нефтепро-
вода БТС-2.

Все годы своей власти бело-
русский президент, как истинный 
националист, вышибал Россию 
из политики и экономики своей 
страны, с которой он же провоз-
глашал бесконечную интеграцию 
за ее счет. Попутно А. Лукашенко 
постепенно вычистил госструк-
туры от граждан Беларуси, ро-
дившихся на территории России, 
оставшиеся должны были отречь-
ся от своей исторической и фак-
тической Родины или же по при-
меру того же О.Пролесковского, 
уроженца Подмосковья, воскли-
цать по поводу и без повода: «Как 
я ненавижу этого Путина (Медве-
дева)».

Сейчас А. Лукашенко клянет и 
проклинает всех вокруг, прежде 
всего Москву, и активно «пере-
водит стрелки» на спонсоров 
российско-белорусской инте-
грации, но по-прежнему считает 
себя маяком интеграционных 
процессов на постсоветском про-
странстве. С тем же успехом Гру-
зия себя считает вершиной демо-
кратии в регионе.

Безусловно, А. Лукашенко не 
имеет никаких шансов на полити-
ческое сотрудничество с Россией. 
Москва его хорошо знает, знает 
цену его обещаниям и гарантиям. 
Учитывается статус и Беларуси, 
которая при всем желании не мо-
жет выступить в роли локомотива 
интеграционных процессов на 
постсоветском пространстве. Ам-
биции Минска в данном случае 
ничем, кроме риторики и риту-
альным надуванием щек, не под-
креплены, так как есть формула 
интеграции: «Интеграционный 
проект имеет перспективу только 
в том, случае, если среди его ини-
циаторов или в его составе имеет-
ся хотя бы один субъект мировой 
экономики и мировой политики». 
На постсоветском пространстве 
такой субъект только один – Рос-
сия...

Андрей Суздальцев, 
Politoboz.com

МоГиЛА 
интеГрАции

О претензиях МИда Беларуси к России

Действующая россий-
ская экспортная пошлина 
на нефть является осо-
бо весомым изъятием из 
режима свободной тор-
говли, а взимание с 1 ян-
варя 2010 года вывозной 
таможенной пошлины на 
отдельные категории не-
фтепродуктов, поставляе-
мые в Беларусь из России, 
нарушает положения меж-
дународных обязательств 
Российской Федерации, 
заявили «БЕЛТА» в Мини-
стерстве иностранных дел 
Беларуси.

– Внутренняя россий-
ская цена на газ суще-
ственно ниже цены на газ 
в Беларуси даже с учетом 
транспортных издержек. 
Это создает существенные 
ценовые преимущества 
для российских компа-
ний и производимых ими 
товаров как на внутрен-
нем, так и на белорусском 
рынке и по сути является 
фронтальной субсидией 
всей российской экономи-
ке. Ограничением также 
является предоставление 
ОАО «Газпром» исключи-
тельного права на экспорт 
газа, что является мерой 
нетарифного регулиро-

вания внешней торговли, 
– отметили в белорусском 
внешнеполитическом ве-
домстве.

МИД напоминает, что в 
настоящее время в тор-
говле с Беларусью ино-
странными государствами 
применяются 28 ограни-
чительных мер, в том чис-
ле 9 антидемпинговых и 
5 специальных защитных. 
Наибольшее количество 
ограничительных мер 
применяет Российская 
Федерация (12), Украина – 
6, ЕС – 4, Индия и США – по 
две, Молдова и Кыргыз-
стан – по одной.

– Ограничительные 
меры, применяемые Рос-
сийской Федерацией, на-
носят наибольший эко-
номический ущерб, что 
обусловлено объемом 
торговли и близостью эко-
номических связей между 
нашими странами, – под-
черкивают в министер-
стве.

Так, в России созданы 
неравные конкурентные 
условия для белорусских 
производителей, участву-
ющих в тендерах системы 
государственных закупок. 
Существует ограничение 

доступа белорусских то-
варов к системе россий-
ских государственных 
закупок в виде установ-
ления ценовых префе-
ренций в размере 15% 
только для поставщиков 
российских товаров. Ука-
занные преференции рас-
пространяются только на 
ограниченный перечень 
белорусских товаров. Вве-
дены ограничения на до-
ступ белорусской автомо-
бильной и коммунальной 
техники, производимой 
на территории России, к 
закупке федеральными 
органами исполнитель-
ной власти и субъектами 
РФ с использованием суб-
сидий.

Существует запрет на 
распространение льгот-
ных условий кредитова-
ния в российских банках 
с субсидированием про-
центных ставок и приоб-
ретения сельхозтехники 
в лизинг. Данная мера от-
носится к запрещенным в 
трактовке ВТО импорто-
замещающим субсидиям. 
Применяются ограниче-
ния доступа белорусской 
авто- и сельхозтехники 
для реализации сель-

скохозяйственным то-
варопроизводителям и 
сельскохозяйственным 
потребительским коопе-
ративам на условиях ли-
зинга.

Процедура осуществле-
ния государственного ве-
теринарного и лаборатор-
ного контроля Российской 
Федерации за содержани-
ем антибиотиков в бело-
русской продукции жи-
вотного происхождения, 
а также отсутствия генно-
м о д и ф и ц и р о в а н н ы х 
микроорганизмов и ме-
ламина организована та-
ким образом, что создает 
технические барьеры по 
доступу белорусской про-
дукции на рынок России. 
Кроме того, в России су-
ществуют неравные усло-
вия по регистрации пре-
дельных оптовых цен на 
лекарственные средства 
белорусского и россий-
ского производства. Это 
снижает ценовую конку-
рентоспособность экспор-
та белорусских лекарств 
на российский рынок, так 
как новые условия уста-
навливают преференции 
для российских субъектов 
хозяйствования.

В	Министерстве	иностранных	дел	Беларуси	выставили	ряд	претензий	к	России,	в	том	числе	по	
экспорту	нефти,	цене	на	газ	и	ограничению	доступа	на	российский	рынок	белорусской	техники.

Ці не састарэў лёзунг “Беларусь – у Эўропу”?
на гэтае пытаньне на падставе апытаньня, праведзенага Беларускім інстытутам 

стратэгічных дасьледаваньняў (БіСС) і лябараторыяй “новак”, адказвае ў “нашай ніве” ды-
рэктар БіСС Віталь Сіліцкі.

Лёзунг «Беларусь у Эўропу» стаў 
папулярным у сярэдзіне 1990-х. 
Мэта ўступленьня Беларусі ў ЭЗ 
пракралася ў праграмы палітыкаў 
на мяжы тысячагодзьдзя.

Апазыцыя імкнулася «асядлаць» 
гэтую ідэю. Меркавалі, яе ў іх ніколі 
не скрадзе Лукашэнка (як гэта ста-
лася зь незалежнасьцю). Здавала-
ся б, тут жалезная прывабнасьць 
— Эўропа, акіян дабрабыту. Так, 
давядзецца крыху папрацаваць, 
каб туды ўвайсьці, але раз ужо 
залезьлі за перавал, там ужо, як 
той казаў, «усё схоплена» і для дзя-
цей, і для ўнукаў. На пытаньне, ці 
падтрымліваюць яны ўступленьне 
ў Эўразьвяз, тады адказвала «так» 
да 60% рэспандэнтаў.

Рэшткі такіх стэрэатыпаў 
засталіся ў мысьленьні апазыцыі 
і да сёньня. А вось прывабнасьць 
ЭЗ у масавай сьвядомасьці збляк-
ла. Колькасьць «эўраэнтузіястаў» 
скарацілася амаль удвая. Па-
чала яна скарачацца з таго 
моманту, калі ў ЭЗ увайшлі 
цэнтральнаэўрапейскія краіны.

Быль і казка разышліся.
Дык ці варта палітыкам гаварыць 

з народам пра Эўропу? Як паказа-
ла дасьледаваньне, праведзенае 
BISS сумесна з лябараторыяй «Но-
вак», любое замежнапалітычнае 
пытаньне актуальнае для вы-
баршчыка толькі тым, наколькі 
яно вырашае тыя жыцьцёвыя 
праблемы, зь якімі сутыкаецца 
выбаршчык. Гэты фэномэн мож-
на назваць рацыяналізацыяй 
замежнапалітычнага мысьлень-
ня. Яно ў беларускай грамадзкай 
сьвядомасьці «вынесена» з куль-
турнай плоскасьці і амаль цалкам 
знаходзіцца ў плоскасьці рацыя-
нальнага выбару грамадзяніна. 
Эўропа, Расея і г.д. — не 
экзістэнцыйныя мэтафізычныя 

мэты, а сродкі, якія спрыяюць вы-
рашэньню эканамічных праблем.

У анкету было ўключанае 
наўпроставае пытаньне: «Што, на 
ваш погляд, мусіць быць галоўным 
падчас выбару саюзьнікаў 
Беларусі?» Вынік: зь вялізным адры-
вам перамагае адказ «наколькі 
гэта будзе спрыяць паляпшэньню 
эканамічнага становішча».

Адзіная іншая прыкметная 
дамінанта — пытаньні бясьпекі, 
міру і стабільнасьці. «Ідэалягічныя» 
меркаваньні (пытаньні дэмакратыі 
і правоў чалавека, захаваньня куль-
туры і самабытнасьці, захаваньня 
звыклага жыцьцёвага ладу, адрад-
жэньне СССР і г.д.) рэдка набіралі 
5—6% адказаў рэспандэнтаў.

Структура адказаў практычна 
нязьменная сярод прыхільнікаў 
процілеглых замежнапалітычных 
альтэрнатываў. Прычым сярод 
«эўраэнтузіястаў» працэнт тых, хто 
галасуе «кашальком», найвышэй-
шы. Ледзь-ледзь на агульным фоне 
вылучаюцца толькі прыхільнікі 
«незалежнай Беларусі, якая не 
ўступае ні ў якія саюзы». Гэта, да-
рэчы, зусім не нацыяналісты, якія 
грэбліва ставяцца да разбэшчанай 
Эўропы, а прыхільнікі Лукашэнкі, 
запалоханыя «бурлівым морам» 
і перш за ўсё Расеяй, якія арыен-
туюцца выключна на беларускую 
ўладу як на абаронцу.

Менш за палову беларусаў ча-
кае, што ўступленьне ў ЭЗ пры-
вядзе да павышэньня іх жыць-
цёвага ўзроўню, нашмат меншая 
доля чакае паляпшэньня жыцьця 
пэнсіянэраў, ключавога электа-
ральнага блёку ў Беларусі. Паляп-
шэньня сытуацыі з правамі чала-
века чакае таксама менш за палову 
рэспандэнтаў. Найбольш моцнае 
станоўчае чаканьне — новыя пэр-
спэктывы для моладзі.

А вось чаканьне нэгатыўных 
наступстваў уступленьня ў ЭЗ 
відавочна дамінуе, перш за ўсё 
чаканьне росту цэнаў і «ўцечкі 
мазгоў». Што дзіўна, грамадзтва 
не згаджаецца з высновай пра-
паганды, што сяброўства ў ЭЗ 
прывядзе да масавага закрыць-
ця прадпрыемстваў. У цэлым 
грамадзкія чаканьні малююць 
дастаткова адэкватную карціну 
будучыні, калі ўзгадаць досьвед 
эўраінтэграцыі суседзяў Беларусі.

За ЭЗ выступае больш за 60% 
моладзі і толькі 11% пэнсіянэраў, 
больш за 50% асобаў з вышэйшай 
адукацыяй і толькі 2—3% — з па-
чатковай. І справа ня проста ў куль-
турнай адсталасьці ці прапагандзе 
— розныя сацыяльныя групы до-
бра разумеюць, ці змогуць яны 
адаптавацца да «новага жыцьця».

Такая карціна чаканьняў 
павінная даць цалкам выразны 
ўрок палітыкам, што імкнуцца 
сабраць палітычны капітал на 
некалькіх прывабных лозунгах.

У закліку «Беларусь у Эўропу» 
няма былой сэксапільнасьці. 
Эўропа — гэта хутчэй ужо абрыд-
лы сужыцель, ад якога (як і ад 
Расіі) чакаюць не столькі жарсьці, 
колькі практычных рэчаў. І таму, 
размаўляючы з электаратам 
пра Эўропу, вы не можаце не 
абыходзіць тэмаў, якія электарат 
ад ЭЗ адштурхоўваюць. У першую 
чаргу гэта пытаньні сацыяльнай 
сфэры, пэнсійнай палітыкі, аховы 
здароўя, ЖКГ.

Калі вы зможаце пераканаць 
выбаршчыкаў, што супрацоўніцтва 
з ЭЗ тут дапаможа — у вас ёсьць 
шанец, калі не — вы па ранейшаму 
будзеце зьдзіўляцца, чаму народ 
не вабіць цукерка ў сіняй абгортцы 
з бліскучымі зорачкамі.


